

MacKillop, Ken -LCM

From: Sweet, Jocelyn -LCBR
Sent: November-16-16 3:09 PM
To: Bélanger, Louis -MINE; Boutin, Bernard -MINE; Milon, Russell -MINE; MacKillop, Ken -LCM; Mojzej, Charles -LCD; Théoret, Jacqueline -LCA; Flannery, Lorraine -LCB; O'Shaughnessy, Michael -LCBR; Samaan, Valérie -LCAS; Séguin, Jessica -LCBR; Doire, Nicolas -LCBE; Davidson, Eric -LCBE; Asselin, Alexandre -LDS; Racicot, Kristine -LCB; Galligan, Gregory -LCF; Ospina, Laura -LCFA
Subject: ADDENDUM: Sit rep - MINE announcement of UNRWA funding
Attachments: Nov 16 Statement MINE FINAL PODIUM.DOCX; NR+BG Bibeau-New funding Palestinian refugees-fra-rtp.docx; NR+BG Bibeau-New funding Palestinian refugees-eng-rtp.docx
Categories: Action

Further to last:

Please kindly note that today's subj announcement has been publicly recognized by the U.N. Secretary General Ban Ki-moon https://twitter.com/UN_Spokesperson/status/798965931401740289?lang=en and the U.S. Secretary of State John Kerry <https://twitter.com/StateDept/status/798967510653505536?lang=en>

From: Sweet, Jocelyn -LCBR
Sent: November-16-16 2:41 PM
To: Bélanger, Louis -MINE; Boutin, Bernard -MINE; Milon, Russell -MINE; MacKillop, Ken -LCM; Mojzej, Charles -LCD; Théoret, Jacqueline -LCA; Flannery, Lorraine -LCB; O'Shaughnessy, Michael -LCBR; Samaan, Valérie -LCAS; Séguin, Jessica -LCBR; Doire, Nicolas -LCBE; Davidson, Eric -LCBE; Jean, Austin -LCBR
Subject: Sit rep - MINE announcement of UNRWA funding

Good day all,

Full sit-rep below. Transcript and any resulting coverage to follow. Thank you.

Media Avail Report

Spokesperson: The Honourable Marie-Claude Bibeau, Minister of International Development and La Francophonie

Date/Time: November 16, 2016, 12:30-13:00

Location: Charles Lynch Room, Centre Block, Parliament

Topic/Issue: Minister Bibeau to make important funding announcement for refugees in Middle East

Overview

- Minister Bibeau delivered remarks per the attached statement, announcing a total of \$25M/1 year in funding for the United Nations Relief and Works Agency for Palestinian Refugees.
- MINE focused on the need to fund children's education as a stabilizing tool, and on the demands on the refugee support infrastructure in the Middle East as a result of the crisis in Syria.

Q&A (summary - not verbatim)

Isabelle Hachey/La Presse:

Q. What will these funds actually be used for?

A. Education and health care

Q. How can we be assured/are you concerned that these funds will reach Hamas?

A. There are many safeguards in place for governance and oversight.

Daniel Leblanc/Globe and Mail:

Q. What is the timeline for the distribution of the funds? Will it be dist'd over a number of years?

A. Funding will be distributed ASAP, and all within the current fiscal year. We are confident the money will be used well.

Q. Is Canada looking at a supporting a long term peace in Syria? What steps are being taken toward that?

A. We are encouraging peace, but we are also addressing the immediate need to support refugees.

Maksym Nalvaiko/National News Agency of Ukraine:

Q. What about funding for refugees (internally displaced people in Ukraine), any plans?

A. MINE clarified and acknowledged question, and deferred to departmental officials for follow-up.

ADM EGM conducted follow-up on-site and responded that the relationship between the two governments (Canada and Ukraine) is ongoing, strong, and a good partnership. She indicated there was no announcement related to Ukrainian IDPs forthcoming today. He was invited to follow up.

Thank you,
Jocelyn

Jocelyn Sweet
Spokesperson, Media Relations | Porte-parole, Relations avec les médias (LCBR)
Jocelyn.sweet@international.gc.ca
Telephone | Téléphone (343) 203-1697
Global Affairs Canada | Affaires mondiales Canada
Government of Canada | Gouvernement du Canada



Wednesday 16 Nov – MINE UNRWA

Bonjour à tous. Good afternoon everyone.

Ma priorité, à titre de ministre du Développement international, est de m'assurer que l'aide canadienne soit dirigée vers les personnes les plus pauvres et les plus vulnérables.

Les réfugiés palestiniens en Syrie, au Liban, en Cisjordanie, à Gaza – et particulièrement les femmes et les enfants – font partie de ces personnes les plus vulnérables.

En effet, ce sont cinq millions et demi de réfugiés qui font face à des besoins criants, notamment en matière de services de santé et d'éducation.

C'est une réalité. Et le Canada ne peut pas fermer les yeux face à cette situation. Comme tous nos alliés du G7, nous avons un rôle à jouer.

C'est pourquoi aujourd'hui, j'annonce que le Canada accorde 20 millions \$ à l'Office de secours et de travaux des Nations Unies pour les réfugiés de Palestine dans le Proche-Orient – plus communément appelé UNRWA – pour soutenir son mandat.

Le Canada versera aussi 5 millions \$ à l'appel humanitaire d'urgence d'UNRWA – un fonds spécial destiné à venir en aide aux réfugiés palestiniens directement touchés par le conflit syrien.

Palestinian refugees in Syria, in Lebanon, in the West Bank and Gaza – especially women and children - are among the most vulnerable people. And they face increasing challenges. Canada cannot ignore this fact – We have a role to play.

Today, I am announcing that Canada is providing \$20 million to the United Nations Relief and Works Agency for Palestine Refugees – known as UNRWA - to support its mandate to deliver essential and critical health and education services.

Canada is also committing 5M dollars to UNRWA's emergency appeal - a special fund designed to help Palestinian refugees that have been directly impacted by the war in Syria. This includes those inside Syria and in Lebanon.

Canada is aware that UNRWA has faced allegations on controversial issues, such as neutrality violations. Some of them are based on facts and have been addressed. Others are simply unfounded.

This is a challenging region of the world.

So, rather than simply turning our back and walking away from our responsibilities - and to ensure that aid reaches the people who need it the most - our government has taken the time to engage with UNRWA and negotiated a more robust oversight and reporting mechanism.

This enhanced accountability will include:

- ongoing oversight and regular site visits
- a systematic screening process of UNRWA senior staff with financial authorities
- strong anti-terrorism provisions in funding agreements
- and training for UNRWA staffers on neutrality and proper use of social media.

Canada's active participation in UNRWA's governance also gives us the opportunity to provide leadership influence and engagement on key issues. One thing is sure – as a member of UNRWA's executive board, Canada will remain vigilant.

Pour nous assurer que notre aide atteigne les personnes qui en ont vraiment besoin, nous avons mis en place un mécanisme de reddition de compte et de surveillance beaucoup plus stricte que celui du gouvernement précédent.

Ce mécanisme comprendra:

- des vérifications et des visites sur le terrain
- des contrôles de sécurité rigoureux du personnel d'UNRWA ayant des pouvoirs financiers
- et des provisions anti-terroristes, comme partout où nous œuvrons au Moyen-Orient.

Le Canada va également contribuer à la formation du personnel d'UNRWA, notamment sur la neutralité et la bonne utilisation des médias sociaux.

L'aide du Canada va apporter un appui direct à plus de 5.5 millions de réfugiés. Elle donnera accès à une éducation de qualité à 500 000 jeunes réfugiés palestiniens dans les 685 écoles administrées par UNRWA. Notre aide va fournir des services de santé essentiels à des milliers de Palestiniens dans 137 cliniques médicales.

Je préfère de loin voir les jeunes réfugiés palestiniens dans des écoles qui mettent de l'avant des valeurs de tolérance et de respect que de les voir dans la rue. L'éducation est l'un des outils les plus puissants pour assurer une plus grande stabilité dans la région.

Canada's assistance will directly support more than 5 and a half million refugees. It will provide access to quality education to 500 000 young Palestinian refugees in 685 schools administered by UNRWA. It will help provide essential health services to thousands of Palestinian refugees.

I want young Palestinians in schools where they have the opportunity to learn about values of tolerance and respect. Not in the streets.

Education is essential for greater stability in the region.

Vulnerable Palestinians youth deserve all the opportunities to contribute positively to their communities. - Thank you.



Global Affairs
Canada

Affaires mondiales
Canada

News Release

News release

For immediate release

Minister Bibeau announces new funding to support the needs of vulnerable Palestinian refugees

November 16, 2016 - Ottawa, Ontario - Global Affairs Canada

The Honourable Marie-Claude Bibeau, Minister of International Development and La Francophonie, today announced funding to support education, health and social services for millions of vulnerable Palestinian refugees, as well as urgent humanitarian assistance.

Canada is providing \$20 million to the United Nations Relief and Works Agency for Palestine Refugees (UNRWA) to help increase access to these essential services. Canada is also committing \$5 million to UNRWA's emergency appeal for Palestinian refugees impacted by the crisis in Syria and surrounding areas.

These contributions will help approximately 5.5 million Palestinian refugees—particularly women and children—receive the assistance they need, including access to health care and the opportunity to go to school.

With this funding, Canada joins all other G7 countries in supporting UNRWA's efforts to meet the ever increasing needs of Palestinian refugees, assists in providing basic services for vulnerable people, and contributes to stability in the region.

It is critically important to the government of Canada that development aid is used for its intended purpose and that it reaches those in greatest need. As such, there will be enhanced due diligence applied to UNRWA funding. Today's funding is accompanied by a very robust oversight and reporting framework, which includes regular site visits and strong anti-terrorism provisions. A proportion of Canadian funding will also be used to expand training for staff on the proper and neutral use of social media.

Canada's support for Palestinian refugees is reinforced by its international leadership to provide humanitarian assistance to the poorest and most vulnerable.

Quotes

"Millions of Palestinian refugees across the Middle East have the right to receive basic services such as health care and to send their children to school. We want to see Palestinian refugee children in classrooms where they can learn universal values of tolerance and respect. Vulnerable Palestinians deserve all the opportunities they can to contribute positively to their communities and Canada's funding will help to better the lives of millions of refugees."

- *Marie-Claude Bibeau, Minister of International Development and La Francophonie*

Quick facts

- UNRWA is the only UN agency mandated to provide services to Palestinian refugees. Palestinian refugees do not receive any services from other United Nations agencies.
- UNRWA receives broad international support as all other G7 countries fund the agency.
- Prior to 2012, Canada had been a consistent contributor to UNRWA since its creation in 1949.
- Canada's \$20 million announcement will contribute to providing basic education for approximately half a million Palestinian refugee girls and boys in 685 schools, operating 137 primary health care facilities and supporting refugee women through 61 program centres.
- Canada's \$5 million contribution to UNRWA's humanitarian appeal for the Syria regional crisis will help provide emergency life-saving assistance to more than 450,000 Palestinian refugees affected by the conflict in Syria and surrounding region.

Related products

- Backgrounder - Support for vulnerable Palestinian refugees

Associated links

- [Canadian policy on key issues in the Israeli-Palestinian conflict](#)
- [Development web page - West Bank and Gaza](#)
- [Canada's response to the conflict in Syria](#)

Contacts

Bernard Boutin
Press Secretary
Office of the Minister of International Development and La Francophonie
343-203-5977
bernard.boutin@international.gc.ca

Media Relations Office
Global Affairs Canada
343-203-7700
media@international.gc.ca

Follow us on Twitter: [@CanadaDev](#)

Like us on Facebook: [Canada's international development - Global Affairs Canada](#)



Backgrounder - Support for vulnerable Palestinian refugees

Canada is providing a total of \$25 million to the United Nations Relief and Works Agency for Palestine Refugees (UNRWA).

Canada is allocating \$20 million to UNRWA in core funding to help ensure that Palestinian refugees receive basic education, health and social services.

Canada is also committing \$5 million to UNRWA's emergency appeal for Palestinian refugees impacted by the Syria regional crisis, building on Canada's commitment of humanitarian, development and security assistance in response to the Syria crisis. Palestinian refugees have been severely and disproportionately affected by the ongoing crisis in Syria, facing starvation, violence, displacement and often living under dire living conditions within conflict zones. Canada's contribution will help to provide urgent humanitarian assistance, including food, water, health care, and education in an emergency context.

UNRWA operates in a volatile environment providing basic services, including health, education, social services, and humanitarian assistance, to over 5.5 million Palestinian refugees in five areas: West Bank, Gaza, Lebanon, Syria and Jordan. UNRWA has over 30,000 employees and is the only United Nations organization mandated to provide assistance to Palestinian refugees. Unlike other refugees worldwide, Palestinian refugees do not receive services from the United Nations High Commissioner for Refugees.

UNRWA receives broad financial support, including substantial funding from the United States, the United Kingdom, and the European Union. For the past several years, UNRWA has faced a significant funding shortfall as a result of growing needs.

Education is fundamental to helping each child achieve his or her full potential; UNRWA operates 685 elementary, preparatory and secondary schools, providing access to quality education to nearly 500,000 Palestinian refugee students.

Canada's support for UNRWA aligns with Canada's humanitarian agenda and leadership role on refugees. It also aligns with Canada's foreign policy objectives regarding Israel and Palestinians, which include improving stability and security in the Middle East. Canada is committed to the goal of a comprehensive, just and lasting peace in the Middle East, including the creation of a Palestinian state living side

by side in peace and security with Israel, resulting from direct negotiations.

Other programming with Palestinians focuses on efforts to help advance the peace process, promote security and the rule of law, stimulate sustainable economic growth and deliver humanitarian assistance.

Any partner receiving Canadian assistance in Gaza and the West Bank is subject to stringent due diligence and accountability measures. For all humanitarian and development assistance funding, Canada exercises enhanced due diligence, which includes ongoing oversight, regular site visits, a systematic screening process, and strong anti-terrorism provisions in funding agreements. Canada is applying these measures to its funding for UNRWA.

Along with other donors, Canada and UNRWA will work together to help ensure the neutrality of its operations. This will include providing training to new and existing employees on UNRWA's policy on social media use by its personnel (including e-training, monitoring services, and follow-up), and ensuring that UNRWA is able to respond promptly if cases of inappropriate social media use occur.

Along with other reporting measures, UNRWA will provide an annual financial update on Canadian funding with specific reference to how funds were spent. Canada aims to make the majority of this reporting publically available.

Canada and UNRWA have been working together to establish specific additional measures to ensure thorough monitoring, reporting, and accountability. As an engaged member of UNRWA's Advisory Commission, Canada will work with UNRWA and other donor governments to advance ongoing reforms related to governance, effectiveness, monitoring and financial administration. Canada's active participation provides an opportunity for oversight, influence and engagement on key issues, as they arise.

Canada is aware that UNRWA has faced various criticisms and allegations. In Canada's view, UNRWA has demonstrated its commitment to addressing substantiated issues, establishing conditions to ensure assistance is provided to the most vulnerable while increasing strong accountability and neutrality measures.



Communiqué

Communiqué

Pour diffusion immédiate

La ministre Bibeau annonce un nouveau financement pour répondre aux besoins des réfugiés palestiniens vulnérables

Le 16 novembre 2016 - Ottawa, Ontario - Affaires mondiales Canada

La ministre du Développement international et de la Francophonie, l'honorable Marie-Claude Bibeau, a annoncé aujourd'hui l'octroi d'un financement pour soutenir des services d'éducation et de santé ainsi que des services sociaux offerts à des millions de réfugiés palestiniens vulnérables, de même qu'une aide humanitaire d'urgence.

Le Canada fournira 20 millions de dollars à l'Office de secours et de travaux des Nations Unies pour les réfugiés de Palestine (UNRWA) afin d'accroître l'accès à ces services essentiels. Le Canada s'engage également à verser 5 millions de dollars en réponse à l'appel d'urgence de l'UNRWA pour prêter secours aux réfugiés palestiniens touchés par la crise en Syrie et dans les régions avoisinantes.

Ces fonds permettront à quelque 5,5 millions de réfugiés palestiniens — en particulier des femmes et des enfants — de recevoir l'aide dont ils ont besoin, y compris un accès à des soins de santé et à des services de scolarisation.

Grâce à ce financement, le Canada se joint à tous les autres pays du G7 afin de soutenir l'UNRWA dans ses efforts pour répondre aux besoins sans cesse grandissants des réfugiés palestiniens, aide à fournir des services de base aux personnes vulnérables, et contribue à assurer la stabilité dans la région.

Il est d'une importance cruciale pour le gouvernement du Canada que les fonds d'aide au développement soient utilisés aux fins prévues et atteignent ceux qui en ont le plus besoin. Ainsi, le financement octroyé à l'UNRWA fera l'objet d'une vigilance renforcée. Le financement d'aujourd'hui sera assorti d'un cadre très solide de surveillance et de préparation de rapports, lequel comprend des visites régulières sur les sites des projets ainsi que des dispositions antiterroristes strictes. Une partie des fonds canadiens serviront également à élargir la

formation du personnel quant à l'usage adéquat et en toute neutralité des médias sociaux.

L'aide financière qu'apporte le Canada aux réfugiés palestiniens vient renforcer son leadership à l'échelle internationale en matière d'aide humanitaire auprès des personnes les plus pauvres et les plus vulnérables.

Citations

« Les millions de Palestiniens réfugiés au Moyen-Orient ont le droit de recevoir des services essentiels, tels que des soins de santé, et d'envoyer leurs enfants à l'école. Nous voulons que les enfants palestiniens réfugiés puissent fréquenter des écoles où sont enseignées les valeurs universelles de tolérance et de respect. Les Palestiniens vulnérables méritent de se voir offrir des possibilités de contribuer de façon positive à leur collectivité, et l'aide financière versée par le Canada permettra d'améliorer le sort de millions de réfugiés. »

- Marie-Claude Bibeau, ministre du Développement international et de la Francophonie

Les faits en bref

- L'UNRWA est le seul organisme des Nations Unies mandaté à fournir des services aux réfugiés palestiniens, qui ne reçoivent aucun service de la part des autres organismes des Nations Unies.
- L'UNRWA reçoit un vaste appui international, alors qu'il bénéficie du soutien financier de tous les pays du G7.
- Le Canada a contribué avec constance à l'UNRWA, depuis sa création en 1949 jusqu'en 2012.
- Le financement de 20 millions de dollars annoncé par le Canada permettra d'offrir une éducation de base à quelque 500 000 filles et garçons réfugiés palestiniens dans 685 écoles, d'assurer le fonctionnement de 137 dispensaires médicaux et de venir en aide aux femmes réfugiées par l'entremise de 61 centres de programmes.
- La contribution de 5 millions de dollars apportée par le Canada en réponse à l'appel lancé par l'UNRWA à la suite de la crise régionale syrienne permettra de fournir une aide vitale d'urgence à plus de 450 000 réfugiés palestiniens touchés par le conflit en Syrie et dans la région avoisinante.

Produits connexes

- Document d'information - Aider les réfugiés palestiniens vulnérables

Liens connexes

- [Politique canadienne sur les aspects clés du conflit israélo-palestinien](#)
- [Page Web du développement - Cisjordanie et bande de Gaza](#)
- [Réponse du Canada au conflit en Syrie](#)

Contacts

Bernard Boutin

Attaché de presse

Cabinet de la ministre du Développement international et de la Francophonie

343-203-5977

bernard.boutin@international.gc.ca

Le Service des relations avec les médias

Affaires mondiales Canada

343-203-7700

media@international.gc.ca

Suivez-nous sur Twitter : [@DevCanada](#)

Aimez-nous sur Facebook : [Le développement international du Canada - Affaires mondiales Canada](#)



Document d'information - Aider les réfugiés palestiniens vulnérables

Le Canada verse un total de 25 millions de dollars à l'Office de secours et de travaux des Nations Unies pour les réfugiés de Palestine (UNRWA).

Le Canada a octroyé à l'UNRWA un financement de base de 20 millions de dollars afin de veiller à ce que les réfugiés palestiniens reçoivent des services sociaux, d'éducation et de santé essentiels.

En outre, le Canada s'engage à verser 5 millions de dollars à l'UNRWA à la suite de son appel d'urgence afin de prêter secours aux réfugiés palestiniens victimes de la crise régionale syrienne, au titre de son engagement à fournir une aide humanitaire, une aide au développement et à la sécurité en réponse à cette crise. Les réfugiés palestiniens ont été durement touchés et de manière disproportionnée par la crise en Syrie, étant exposés à la famine, aux violences et aux déplacements forcés et vivant souvent dans des conditions effroyables à l'intérieur des zones de conflit. La contribution financière du Canada permettra de fournir une aide humanitaire d'urgence, à savoir de la nourriture, de l'eau, des soins de santé et des services d'éducation en situation d'urgence.

Dans des conditions instables, l'UNRWA fournit des services essentiels, dont des services de santé et d'éducation et des services sociaux, ainsi qu'une aide humanitaire à plus de 5,5 millions de réfugiés palestiniens répartis dans cinq régions : la Cisjordanie, la bande de Gaza, le Liban, la Syrie et la Jordanie. Avec plus de 30 000 employés, l'UNRWA est le seul organisme des Nations Unies mandaté pour venir en aide aux réfugiés palestiniens, qui, contrairement aux autres réfugiés dans le monde, ne reçoivent aucun service de la part du Haut Commissariat des Nations Unies pour les réfugiés (UNHCR).

L'UNRWA bénéficie d'un large soutien financier et reçoit des sommes importantes de la part des États-Unis, du Royaume-Uni et de l'Union européenne. Ces dernières années, l'UNRWA a connu une importante pénurie de fonds en raison de l'augmentation des besoins.

L'éducation est fondamentale pour aider les enfants à atteindre leur plein potentiel. L'UNRWA administre 685 écoles primaires, préparatoires et secondaires, permettant ainsi à près de 500 000 élèves réfugiés palestiniens de bénéficier d'une éducation de qualité.

Le financement qu'accorde le Canada à l'UNRWA s'inscrit dans le droit fil de son programme humanitaire et de son leadership à l'égard des réfugiés. Il correspond également aux objectifs de politique étrangère que s'est fixés le Canada pour Israël et les Palestiniens, soit l'amélioration de la stabilité et de la sécurité au Moyen-Orient. Le Canada souscrit à l'objectif d'une paix globale,

juste et durable au Moyen-Orient, qui comprend la création, à la suite de négociations directes, d'un État palestinien coexistant avec Israël dans la paix et la sécurité.

Les autres programmes relatifs aux Palestiniens s'efforcent de faire avancer le processus de paix, de promouvoir la sécurité et l'état de droit, de stimuler une croissance économique durable et d'apporter une aide humanitaire.

Tous les partenaires qui reçoivent une aide du Canada en Cisjordanie et dans la bande de Gaza sont soumis à des mesures strictes et doivent rendre des comptes. Le Canada fait preuve d'une vigilance renforcée pour tous les projets recevant des fonds d'aide humanitaire et d'aide au développement, c'est-à-dire qu'il procède à une surveillance permanente, à des visites régulières des projets et à un contrôle systématique, et il intègre des dispositions antiterroristes strictes aux ententes de financement. Le Canada applique ces mêmes mesures aux fonds qu'il octroie à l'UNRWA.

Le Canada et l'UNRWA travailleront ensemble, ainsi qu'avec les autres donateurs, afin d'assurer l'impartialité des activités de l'organisme. À cette fin, il formera entre autres les nouveaux employés et ceux déjà en poste aux directives de l'UNRWA sur l'utilisation des médias sociaux par le personnel (au moyen de formations en ligne, de services de surveillance et d'activités de suivi), et s'assurera de la capacité de l'UNRWA à réagir rapidement à toute utilisation inadéquate des médias sociaux.

Entre autres rapports, l'UNRWA fournira un bilan financier annuel de l'utilisation des fonds canadiens, dans lequel il indiquera précisément comment les fonds ont été dépensés. Le Canada entend rendre publics la plupart de ces rapports.

Le Canada et l'UNRWA ont coopéré pour instaurer des mesures supplémentaires particulières visant à garantir un contrôle approfondi, la préparation de rapports et l'obligation de rendre compte. En tant que membre actif de la Commission consultative de l'UNRWA, le Canada travaillera avec l'UNRWA et d'autres pays donateurs pour faire progresser les réformes en cours sur la gouvernance, l'efficacité, la surveillance et l'administration financière. Grâce à cette participation directe, le Canada est en mesure de surveiller les questions importantes au fur et à mesure qu'elles surgissent, d'agir ou d'influer sur elles.

Le Canada est conscient que l'UNRWA a fait l'objet de diverses critiques et allégations. Du point de vue du Canada, l'UNRWA a démontré sa volonté de remédier aux problèmes confirmés, en instaurant des conditions pour s'assurer que ce sont les personnes les plus vulnérables qui reçoivent l'aide, tout en renforçant sensiblement ses mécanismes de transparence et d'impartialité.